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ايران در چارچوب حقوق هستهاي خود از همكاري استقبال ميكند

مذاکره کننده ارشد ايران با 1+5 گفت: در اين دور از مذاکرات بحثهاي محتوايي و مشروح درباره برنامه عملياتي

صورت گرفت و به ابهامات 1+5 درباره برنامه عملياتي به تفصيل پاسخ داده شد.

دكتر سعيدجليلي در كنفرانس خبري پايان مذاكرات آلماتي:
ايران در چارچوب حقوق هستهاي خود از همكاري استقبال ميكند

مذاکره کننده ارشد ايران با 1+5 گفت: در اين دور از مذاکرات بحثهاي محتوايي و مشروح درباره برنامه عملياتي صورت گرفت و به
ابهامات 1+5 درباره برنامه عملياتي به تفصيل پاسخ داده شد.

به گزارش ايسنا ، سعيد جليلي، دبير شوراي عالي امنيت ملي ايران پس از پايان دو روز مذاکرات &#171;آلماتي2» در نشست خبري
پس از قدرداني از ميزباني قزاقستان براي برگزاري اين دوره از مذاکرات گفت: جمهوري اسلامي ايران 10 ماه پيش در مسکو طرح
جامعي را براي پيشبرد گفتگوها ارائه کرد. در اين دوره از مذاکرات هم جمهوري اسلامي برنامهي عملياتي در چارچوب طرح جامع

مسکو ارائه کرد.

او ادامه داد: اين برنامهعملياتي در راستاي پيشنهاد تجديدنظر شده 1+5 و ملاحظات جلسه کارشناسي در بين دو دوره آلماتي 1 و 2
در نظر گرفته شده است.

بخشي از اين ابتکارات ما در پاسخ به نظرات 1+5 در آلماتي 1 بود.

جليلي اضافه کرد: در اين دور از مذاکرات بحثهاي محتوايي و مشروح درباره برنامه عملياتي صورت گرفت و به ابهامات 1+5 درباره
برنامه عملياتي به تفصيل پاسخ داده شد. البته ميان ايران و 1+5 فاصلههايي وجود دارد. جمهوري اسلامي ايران چنانچه بارها اعلام
کرده است با تاکيد بر حقوق مشروع خود از جمله حق غنيسازي از گفتگو براي همکاري استقبال ميکند. دو محور اساسي در اينجا
مطرح است؛ اول شناسايي حق غنيسازي و دوم خاتمه دادن به رفتارهايي که نشانه دشمني با ملت ايران است. بر مبناي دو محور،

برنامه عملياتي در مسير سازنده به 1+5 ارائه شد.

دبير شوراي عالي امنيت ملي افزود: نمايندگان 1+5 خواهان ارزيابيهاي بيشتر برنامه عملياتي بوده و ميخواستند نتايج گفتگوها را
به پايتختهاي خود منتقل کنند. درباره چگونگي اين گفتگوها خانم اشتون پس از گفتگو با شش وزير خارجه 1+5، تماس تلفني با
بنده خواهد داشت. مذاکرات خوبي انجام شد. اکنون 1+5 بايد اراده و صداقت خود را براي برداشتن گامهاي اعتمادسازي متناسب

نشان دهد.

جليلي گفت: قرار شد ديپلماتهاي 1+5 با مسئولان سياسي خود در پايتختهايشان مذاکره کنند و پس از آن خانم اشتون نتيجه را
به من اطلاع دهد.

غنيسازي ادامه مي يابد

او در در پاسخ به پرسش خبرنگار والاستريت ژورنال که آيا در طول مذاکرات موضوعاتي درباره اينکه ايران بخواهد غنيسازي را از 20
درصد کاهش دهد مطرح شد و آيا ايران تاريخي را براي ادامه مذاکرات پيشنهاد کرده است؟ گفت: بارها تاکيد کردهايم غنيسازي را
جزو حقوق مسلم خود ميدانيم. چه در حد 20 درصد و چه 5 درصد باشد. در دورههاي قبل هم به اين موضوع تاکيد کردهايم. در طرح
جامعي که در مسکو ارائه کرديم اعلام شد از آنجا که غنيسازي را حق خود ميدانيم اين حق را بر اساس نيازهاي ملت ايران دنبال

ميکنيم.

وي افزود: بر اين اساس در برخي موضوعاتي که بتواند موضوع غنيسازي مسالهاي براي همکاري باشد اين امر ميتواند موضوع
گفتگو قرار گيرد.

مذاکره کننده ارشد هستهاي کشورمان همچنين درباره ادامه گفتگوها با 1+5 هم گفت: ما در اينباره پيشنهادهاي مشخصي را ارائه
کرديم. حتي امروز هم آمادگي داشتيم که گفتگوها را ادامه دهيم و اين مساله را به آنها اعلام کرديم تا اين گفتگوها بتواند شروع
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يک حرکت جديد باشد؛ اما آنها اعلام کردند که پيشنهاداتي که از سوي ايران مطرح شده است نياز دارد در پايتختهاي آنها با
مقامات سياسيشان به بحث گذاشته شود و نظر آنها را بگيرند و سپس نتيجه را به ما اعلام کنند. قرار شد در آيندهاي نزديک خانم

اشتون نتيجه رايزنيها و جمعبنديها را به من اطلاع دهند.

جليلي در پاسخ به پرسش خبرنگار فارس درباره اينکه آيا 1+5 تا کنون اقداماتي را انجام داده است که در راستاي کنار گذاشتن
خصومت و دشمني با ملت ايران بوده باشد؟ اظهارداشت: به آنها تاکيد کردهايم اعتمادسازي يک جاده دوطرفه است و امروز آنها

پس از اقدامات اعتمادساز فراواني که ايران انجام داده است بايد اعتماد ملت ايران را جلب کنند.

او ادامه داد: يکي از مهمترين بحثهايي که در اين زمينه مطرح شد و به آنها ارائه شده است اين بود که رفتارهاي خصومتآميز
منافي با مسير اعتمادسازي است. به هر ميزان که آنها ميگويند در مسير اعتمادسازي حرکت ميکنند بايد از رفتارهاي خصومتآميز

دست بردارند.

دفاع از حقوق هستهاي

رئيس تيم مذاکره کننده ايراني در پاسخ به اين پرسش خبرنگار اناچکي ژاپن که پرسيد آيا گفتگوهاي ايران با 1+5 به نتيجه انتخابات
رياست جمهوري در ايران مربوط است؟ گفت: روز گذشته در دانشگاه فارابي که دانشگاه ملي قزاقستان است به اين سئوال پاسخ
دادم. موضوع دفاع از حقوق هسته اي ايران، اجماع ملي در ايران است. تمام جريانهاي سياسي و آحاد ملت در دفاع از حقوق
هستهاي خود تاکيد دارند. انتخابات پرشور در ايران هم موجب خواهد شد که پس از آن ملت ما با شور بيشتري از حقوق خود دفاع

کنند.

وي همچنين در پاسخ به پرسش خبرنگار رويتر دربارهاينکه آيا هيچ قسمتي از پيشنهادات 1+5 به ايران را پذيرفتهايد؟ گفت: 5+1
پيشنهاداتي را در آلماتي 1 ارائه کرد. اين پيشنهادات مختلف بود. در هر محور هم موارد گوناگوني داشت. ما اين پيشنهادات را مطالعه
کرديم. در استانبول با 1+5 موضوعات را به بحثهاي دقيق فني و کارشناسي گذاشتيم. آنچه که در آلماتي 2 به آنها ارائه کرديم اين
بود که برخي از مولفههاي اين پيشنهادات ميتواند عنوان موضوعاتي براي توافق و همکاري در گام اول مطرح باشد. ما طرح عملياتي
خود را بر همين مبنا پيشنهاد کرديم اما آنها بر اساس اين بسته چون آمادگي لازم را نداشتند و لازم دانستند با پايتختهاي خود

مشورت کنند خواستند اين فرصت راداشته باشند تا پيشنهادات را بررسي کنند.

عملكردبرخي از اعضاي 5+1

خبرنگار روزنامه يوميوري ژاپن پرسيد برخي کشورها ميخواهند نظرات کشورهاي ديگر را به اين مذاکرات وارد کنند که جليلي گفت: ما
در دورههاي مختلفي که داشتيم يکي از بحثهايي که مطرح کرديم اين بود که به نظر ميرسد برخي از اعضاي 1+5 حتي منافع ملت
خود را براي مطامع برخي ديگر هزينه ميکنند. توصيه کرديم هيچگاه منافع ملت خود را قرباني اهداف رژيم صهيونيستي نکنيد يا به

کساني که ميخواهند هزينه اقدامات را شما بدهيد و منافعش را آنها ببرند توجه نکنيد.

خبرنگار ديگري پرسيد ايران تحت چه شرايطي غنيسازي را تعليق ميکند؟ دبير شوراي عالي امنيت ملي ايران گفت: غنيسازي جزو
حقوق ملت ما است، چه 5 درصد چه 20 درصد. در پيشنهاداتي که آنها مطرح کردند اعلام کرديم غنيسازي جزو حقوق ملت ايران

است و ملت ايران اين حقوق را بر اساس نيازهاي خود اعمال ميکند.

وي ادامه داد: اما موضوع

غني سازي ميتواند به عنوان موضوعي براي همکاريهاي اعتمادساز باشد.

جليلي در پاسخ به پرسش خبرنگار ايرنا درباره اينکه اشتون گفته است مواضع دو طرف با يکديگر فاصله دارد، مهمترين مانع در
رسيدن مذاکرات به نتيجه مطلوب چيست؟ گفت: اختلافها ميتواند وجود داشته باشد اما گفتگوها ميتواند بر اساس مباني مشترک
به توافقاتي منجر شود. يکي از مهمترين مواردي که ميتواند مبناي مشترک گفتگوها باشد انپيتي و حقوقي است که در آن بيان
شده است. 1+5 ميتواند التزام خود را به حقوقي که در آن بيان شده از جمله حق غنيسازي و حق فعاليتهاي صلحآميز هسته اي را
درباره ايران شناسايي کند اين موضوع ميتواند يک گام مهم در زمينه پيشرفت بحثها و نزديک شدن ديدگاهها به هم باشد که اين

هم مبناي کاملا منطقي، قانوني و بينالمللي دارد.

آمريکاييها از رفتارهاي خصمانه پرهيز کنند
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جليلي در پاسخ به سئوال خبرنگار ايسنا مبني بر اينکه آيا در دو نشست اخير در آلماتي نشانهاي مبني بر لغو تحريمهاي يکجانبه از
سوي آمريکا مشاهده شده است؟ گفت: در اين دوره از گفتگوها يکي از بحثهاي اصلي همين مساله بود. در واقع اگر کساني
ميخواهند اعتماد را جلب کنند بايد از رفتارهاي خصمانه با ملت ايران پرهيز کنند. اين يک بحث اساسي است که ما با 1+5 داشته و

به آنها توصيه کردهايم.

او در ادامه اظهاراتش با اشاره به پيام نوروزي باراک اوباما، رئيسجمهوري آمريکا در سال 92 به ملت ايران گفت: وي در انتهاي پيام
خود به شعري از حافظ مبني بر اينکه &#171;نهال دوستي بنشان که کام دل به بار آرد/نهال دشمني برکن که رنج بيشمار آرد» اشاره
کرده است. فکر ميکنم شعري که وي در اين پيام آورده است در حقيقت پيام ملت ايران بود که از زبان حافظ به اوباما گفته شده

است.

جليلي اضافه کرد: آمريکا بايد بداند که نهال دشمني که 34 سال عليه ملت ايران کاشته است براي او بهجز ناکامي چيز ديگري به
همراه نداشته است. بايد از رفتارهاي خصمانه و رفتارهايي که موجب دشمني با ملت ايران ميشود پرهيز کند.

دبير شوراي عالي امنيت ملي ايران در پاسخ به سئوال خبرنگاري درباره مشروح پيشنهاد ايران به 1+5 گفت: همانطور که در گذشته
گفتم غنيسازي اورانيوم چه 20 درصد و چه 5 درصد جزو حقوق ملت ايران است. اعتمادسازي يک مفهوم انتزاعي نيست. ميتواند

مواردي براي جلب اعتماد وجود داشته باشد. در واقع مسير اعتمادسازي دوطرفه است و داراي رفتارهاي متوازن، متقابل است.

وي ادامه داد: زماني که صحبت از اعتمادسازي ميشود اين اعتمادسازي نبايد ناظر بر محرومسازي و نفي حقوق يک ملت باشد بلکه
بايد ناظر به رفتارهايي باشد که ميتواند موجب همکاري ميان طرفين شود.

جليلي در پاسخ به سئوالي مبني بر اينکه ايران در طرح پيشنهادي خود تلاش داشته است که گفتگوها را در يک چارچوب منطقي
بگنجاند و روال مثبتي بدهد، اگر غربيها اين پيشنهاد را رد ميکنند به نظر شما ادامه مذاکرات کار درستي است؟ گفت: همانطور که
اشاره کردم در مذاکرات مسکو طرح جامعي ارائه کرديم. اگر صحبت از گامهاي اعتمادساز ميشود نياز به يک چارچوب دارد. بايد در

يک طرح جامع تعريف شود و مبتني بر اين طرح جامع گامهايي را دنبال کنيم.

دبير شوراي عالي امنيت ملي ايران اضافه کرد: در گفتگوهاي آلماتي 1 ما منتظر پاسخ 1+5 به طرح جامع ايران که در مسکو ارائه
شده، بوديم. آنها پيشنهاد دادند براي اينکه فضاي همکاري آغاز شود يک گام را تعريف کنيم. جمهوري اسلامي ايران اعلام کرد که با

برداشتن اين گام مخالفتي ندارد اما بايد معلوم شود که اين گام در چه چارچوب و مبنايي است.

وي ادامه داد: بر همين اساس در اين دور از گفتگوها ما پاسخ خود را که مبتني بر يک طرح عملي براي برداشتن گامي بود ارائه کرديم.
يکي از بحثهاي زمانبر در اين دور از گفتگوها اين بود که اين گام بايد مبتني بر چه چارچوبي باشد.

اشتون: براي اولين بار وارد جزئيات شديم

مسئول سياست خارجي اتحاديه اروپا با اشاره به دو روز مذاکرات بين ايران و 1+5 گفت: مذاکرات طولاني و فشرده بود؛ پس از
مشورت با پايتختهاي شش کشور با سعيد جليلي تماس ميگيرم.

به گزارش فارس ، کاترين اشتون، پس از پايان نشست دو روزه آلماتي 2 با حضور در کنفرانس خبري در محل هتل اينترکنتيننتال
گفت: ما اجلاسي با ايران داشتيم و با آقاي جليلي و هيات همراه او درباره نگراني جامعه بين المللي گفتگو کرديم. وي افزود: مذاکرات
ما درباره طرح اعتمادسازي که اخيرا به ايران اعلام کرديم طولاني و فشرده بود. در اين گفتگوها مشخص شد ايران و 1+5 فاصله

ماهوي با هم دارند. از اين رو قرار است ما براي مشورت به پايتخت هايمان برويم و من سپس با آقاي جليلي تماس مي گيرم.

اشتون افزود: ما براي اولين بار وارد جزئيات شديم ،طوري که قبلا تا اين وارد مسائل ريز نشده بوديم. در گفتگو سئوالات و ابهامات
مطرح شد. براي بار اول بحثهاي چالشي مطرح شد. ما بايد براي حصول به راه حل، سخت با هم کار کنيم.سرپرست تيم مذاکره

کننده 1+5 هيچ اشاره اي به برگزاري دور بعدي مذاکرات و زمان و مکان آن نکرد.

اشتون در پاسخ به سئوال خبرنگار صداي آمريکا مبني بر اين که به نظر هر دو طرف براي زنده نگهداشتن مذاکرات تلاش ميکنند و با
وجود ادامه فعاليتهاي هسته اي فکر ميکنيد تحريمها مانع ايران ميشودگفت: ما از شوراي امنيت دستورالعمل داريم تا تلاش

ديپلماتيک کنيم و اعتماد کنيم که برنامه ايران صرفا صلحآميز است و اين فرآيند را ادامه ميدهيم.
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وي تاکيد کرد که گفتوها فقط براي مذاکره نيست و در دو روز گذشته به طور فشرده و مفصل صحبت و بر روي جزئيات تمرکز کرديم.
تحريمها هم براي عملي شدن اين فرآيند است.

نماينده 1+5 در مذاکره با ايران در پاسخ به خبرنگار کريستين ساينسمانيتور مبني بر اين که ايران گفته به اندازه کافي برايشان
مشخص نيست که سرانجام اين فرآيند چيست گفت: دو مساله است؛ نيت ما اين است که ايران پاسخ به طرح ما دهد و طرح
اعتمادسازي سعي دارد راهي را پيدا کند تا فضايي براي مذاکرات جامع ايجاد کنيم و اين باعث ميشود به همديگر اعتماد بيشتري

داشته باشيم.

وي ادامه داد: مشخص است که مرحله نهايي چيست و آژانس هم به اين مساله اشاره کرده است.

برداشتن گام هاي ملموس در کوتاهترين زمان

نماينده چين در مذاکرات ايران و 1+5 از طرفين اين گفتگوها خواست براي برداشته شدن گام هاي مشخص و ملموس متقابل در
کوتاهترين زمان ممکن اقدام کنند.

به گزارش ايرنا، &#171;ما ژائو شو» که به عنوان نماينده پکن در مذاکرات 1+5 با ايران در &#171;آلماتي2» حضور دارد، در گفتگو با
رسانه هاي چيني در حاشيه اين مذاکرات افزود: مذاکرات جمهوري اسلامي ايران و 1+5 وارد مراحل عميق تر شده است و در اين

مرحله، اتخاذ رويکردهاي عملي تر و قابل انعطاف تر از سوي همه

طرف ها بيش از پيش ضرورت دارد.

وي تاکيد کرد: براي به نتيجه رسيدن مذاکرات بايد گام هاي اعتماد ساز متقابل برداشته شود و اين گام ها و اقدامات بايد از سوي
همه طرف هاي مذاکرات صورت گيرد.

&171#;سرگئي ريابکوف» نماينده روسيه در اين مذاکرات هم از ضرورت اراده سياسي طرفين و اثبات حسن نيت از سوي طرفين
مذاکرات براي پيشبرد آن سخن گفته است.

اين در حالي است که &#171;مايکل مان» سخنگوي کاترين اشتون مسوول سياست خارجي اتحاديه اروپا روز گذشته در جمع
خبرنگاران در پاسخ به سوالي مبني بر اينکه 1+5 چه گام هاي اعتمادسازي در مقابل اقدامات اعتماد ساز ايران بر مي دارد؟ مدعي شد
اين ايران است که بايد اقدامات اعتماد ساز انجام دهد چرا که مشغول انجام فعاليت هاي هسته اي است و بايد اعتماد جامعه بين

الملل را نسبت صلح آميز بودن اين

فعاليت ها جلب کند.

ارائه پيشنهادات ايران با جزئيات کامل به5+1

يک منبع آگاه مرتبط با تيم مذاکره کننده ايراني اعلام کرد که ايران پيشنهادهاي خود را براي برداشتن گامهاي مشترک با جزئيات
کامل ارائه کرد.

به گزارش ايسنا وي گفت که قرار شد اعضاي 1+5 با مراکز خود مشورت کنند تا پاسخ لازم را به طرف ايراني بدهند.

اين منبع آگاه همچنين در مورد مکان و زمان دور بعدي مذاکرات گفت که هنوز هيچ چيز مشخص نيست.

نمايندگان ايران پاسخ جامعي ارائه دادند

معاون وزير خارجه روسيه ميگويد ايرانيها در مورد تمام مسائل مهم صحبت کردند، اما لازم است در مورد برخي زواياي طرح
پيشنهادي شفافسازي بيشتري صورت گيرد.

به گزارش فارس به نقل از &#171;ريانوستي» روسيه وي افزود: نمايندگان ايران پاسخي جامع به پيشنهادهاي 1+5 ارائه دادند، با
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اين حال هنوز اختلافات &#171;قابلتوجهي» بين طرفين وجود دارد.

&171#;سرگئي ريابکوف» که رياست هيات مذاکرهکننده روس در گروه 1+5 را بر عهده دارد، ميگويد: نمايندگان ايراني به تمام
مواردي که براي ما مهم، ارزشمند و در اولويت بود ،اشاره کردند. نمايندگان ايراني صحبتهاي جامعي کردند.

ريابکوف در جمع خبرنگاران حاضر در آلماتي تاکيد کرد که با اين وجود مخالفتهاي &#171;قابل توجهي» با نظرات و پاسخهاي
ايران وجود دارد.

وي در توصيف روز اول مذاکرات گفت: فعلا همهچيز کاملا قابل فهم نيست و لازم است در مورد آن شفافسازي صورت گيرد. نشست
روزاول به شفافسازي اين روشها گذشت.

وي در پايان گفت: ميخواهيم توضيحات شرکاي ايرانيمان را در مورد برخي زوايايي که به درستي متوجه نشدهايم بشنويم. ما پذيراي
تلاشهاي بيشتر آنها در زمينه مذاکرات هستيم.

مذاکرات آلماتي مهم و واقعي بود

سخنگوي وزارت خارجه آمريکاهم پس از پايان روز اول گفتگوهاي ايران و ?+?در &#171;آلماتي» اعلام کردكه اين مذاکرات گرچه
مهم و واقعي بود، اما پيشرفتي نداشته است.

اوباما» دولت &#171;باراک  که  کرد  اعلام  آمريکا  خارجه  وزارت  اينترنتي &#171;هيل»،  پايگاه  از  نقل  به  فارس  گزارش  به 
رئيسجمهوري آمريکا و همتايان وي بعد از پايان اولين روز از نشست دو روزه ايران و 1+5 (آمريکا، انگليس، فرانسه، روسيه، چين به

علاوه آلمان) در آلماتي هيچگونه پيشرفتي از روز اول اين نشست گزارش نکردند.

&171#;ويکتوريا نولاند» سخنگوي وزارت خارجه آمريکا در سخنراني روزانه خود در ارتباط با نشست آلماتي اعلام کرد: درک من اين
است که اين گفتگوها مهم و واقعي بوده است اما ما هنوز هيچ گزارشي از پيشرفت در اين گفتوگو دريافت نکردهايم.

وي با اشاره به برگزاري ديدارهاي دوجانبه گفت: قرار نبود ديدار دو جانبهاي بين تيم آمريکايي و ايراني صورت پذيرد.

غرب برنامه صلحآميز هستهاي ايران را بپذيرد

درهمين حال مشاور سابق امنيت ملي آمريکا با تأکيد بر لزوم تعامل واشنگتن با تهران تصريح کرد: غرب بايد بپذيرد ايران اجازه دارد
برنامه هستهاي غيرنظامي راهاندازي کند.

&171#;گري سيک»، در پايگاه اينترنتي خود در ارتباط با سياستهاي &#171;باراک اوباما» رئيسجمهوري آمريکا در خليج فارس به
ويژه ايران تأکيد کرد که ايران عليرغم تحريمهاي اقتصادي که عليه ان تحميل شده است، برنامه هستهاي خود را ادامه ميدهد.

وي در ارتباط با سياستها و وعدههاي عمل نشده اوباما در قبال ايران گفت: اوباما در دوره اول رياستجمهورياش از خود عزم تعامل
با ايران نشان داد، اما اين عزم تنها در حد حرف باقي ماند. اگر او واقعا بخواهد از سرمايه سياسي و خلاقيت ديپلماتيک طي روند
مذاکرات بهره بگيرد، ميتواند چهره خاورميانه را تغيير دهد اما سابقه عملکرد وي طوري نيست که بتوان زياد خوشبين بود. اين استاد
دانشگاه کلمبيا تأکيد کرد: اگر جامعه بينالملل تمايل به پذيرش ايراني داشته باشد که مانند ژاپن و چند کشور ديگر قابليت فني توليد
سلاح هستهاي را دارد، بنابراين امکان مذاکره براي توافق در موضوع هستهاي ايران وجود دارد، اما مذاکرهکنندگان غربي اصرار دارند
که ايران بايد برنامه غنيسازي اورانيوم خود را کنار بگذارد و ايران هم از طرف خود تأکيد دارد که قبل از حصول هرگونه پيشرفتي، حق
اين کشور براي دنبال کردن چرخه کامل سوخت هستهاي بايد مورد توجه قرار گيرد و اين همان علت ايستايي مذاکرات هستهاي در

يک دهه گذشته است.

وي پيشنهاد داد: آنچه که مورد نياز است يک دستورکار کارآمد است که يک نقطه پايان را تعريف کند که اين نقطه براي ايران قابل
قبول باشد ،اما با يکسري گامهاي مورد تأييد و اعتماد ساز اولويتبندي شود.

بايد ايران هم  راهاندازي کند و  انرژي هستهاي غيرنظامي  برنامه  اجازه دارد  ايران  بايد بپذيرد  گري سيک تصريح کرد که غرب 
محدوديتهايي براي ذخاير اورانيوم غني شده خود را بپذيرد و نظارت بينالمللي گسترده بر فعاليتهاي
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هستهاي اش را قبول کند.

اين استاد دانشگاه کلمبيا ادامه داد: در صورتي که ايران تقاضاهاي شوراي امنيت سازمان ملل را ايفا نکند، اين تحريمها بايد با
وعدههاي واضح و صريح اقدام نظامي تقويت شود.

اين استاد دانشگاه کلمبيا گفت: با گذشت دو دهه جنگ پرهزينه آمريکا در عراق و افغانستان، مردم آمريکا از جنگ خسته شدهاند و
بسياري از ناظران بر اين باورند که درگيري و جنگ در هريک از کشورهاي ايران و سوريه بسيار خطرناکتر از تجربه جنگهاي آمريکا از

سال 2001 تاکنون ميتواند

باشد.
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